

الجمعية العامة الـ142 للاتحاد البرلماني الدولي والاجتماعات ذات الصلة اجتماع افتراضي، أيار/مايو 2021

EX/285/4-P.1 2021 كانون الثاني/يناير 2021

اللجنة التنفيذية البند 4

الجمعية العامة الـ142 للاتحاد البرلماني الدولي (أبيار/مايو 2021)

ضمن إطار جائحة كوفيد-19، انعقدت معظم فعاليات الاتحاد البرلماني الدولي في العام 2020 بصيغة افتراضية. شملت الجزء الافتراضي للمؤتمر العالمي الخامس لرؤساء البرلمانات (آب/أغسطس 2020) والدورة الكواضية واستثنائية) للمجلس الحاكم للاتحاد البرلماني الدولي التي تم خلالها اعتماد عدد من القرارات الملزمة المتعلقة بعمل المنظمة بما فيها انتخاب أعضاء اللجنة التنفيذية ورئيس الاتحاد البرلماني الدولي. من أجل عقد الفعاليات الافتراضية للاتحاد البرلماني الدولي للعام 2020، كان عليه أن يحدد حلولاً تقنية تلبي متطلبات وتوقعات هذه الاجتماعات.

وعقد الاتحاد البرلماني الدولي جمعيته العامة الأخيرة – الجمعية العامة الـ141 – منذ أكثر من عام في تشرين الأول/أكتوبر في بلغراد. بحسب المعلومات الحالية المتوفرة، من غير المرجح أن تتوفر لقاحات كوفيد-19 لتوزيعها في جميع أنحاء العالم قبل صيف العام 2021. في ظل هذه الظروف، قد يكون من الضروري عقد الجمعية العامة الـ142 للاتحاد البرلماني الدولي في صيغة افتراضية. فعلى الأرجح، سيكون من الممكن عقد الجمعية العامة الـ143 للاتحاد البرلماني الدولي بالحضور الشخصي، التي من المقرر عقدها في كيغالي من 06 حتى 10 تشرين الثاني/نوفمبر 2021.

وفي الدورة الـ206 للمجلس الحاكم، اتخذ القرار لعقد الجمعية العامة الـ142 للاتحاد البرلماني الدولي في جنيف في أيار/مايو / حزيران/يونيو 2021، فتم ترتيبات حجز مؤقتة في مركز جنيف الدولي للمؤتمرات للفعالية من الأربعاء، 26 أيار/مايو إلى الأحد، 30 أيار/مايو. وفي حال لا يمكن أن تنعقد جمعية عامة بالحضور الشخصي، ستنعقد جمعية عامة افتراضية خلال أسبوع 24 أيار/مايو لتفادي إجراء الجلسات خلال عطلة نماية الأسبوع.



وتعتبر الجمعيات العامة بالحضور الشخصي والافتراضية نوعين مختلفين من الفعاليات لكن يتطلب الأمر أعمالاً تحضيرية أولية مهمة. بموجب الأحكام القانونية، تصدر الدعوة إلى الجمعية العامة قبل أربعة أشهر على الأقل مسبقاً – في هذه الحالة بحلول أواخر كانون الثاني/يناير 2021.

وإن اللجنة التنفيذية مدعوة إلى اتخاذ قرار بشأن الصيغة (بالحضور الشخصي أو افتراضية) للجمعية العامة الد142، من أجل إتاحة الوقت الكافي للتحضيرات اللازمة.

وستتبع الجمعية العامة بالحضور الشخصي (26-30 أيار/مايو 2021) الهيكل العادي للجمعية العامة للاتحاد البرلماني الدولي، وتتضمن:

- مناقشة عامة حول موضوع ستحدده اللجنة التنفيذية.
 - مناقشة حول بند طارئ وقرار بشأنه.
- اجتماعات اللجان الدائمة الأربع، التي ستتخذ اثنان منها قرارات لجنة عن تأثير الكوارث المناخية على السلم والأمن (اللجنة الدائمة للسلم والأمن الدوليين)، ولجنة عن تطبيق نظم الرقمنة والاقتصاد الدائري (اللجنة الدائمة للتنمية المستدامة).
- اجتماعات الهيئات الفرعية للمجلس الحاكم، بما فيها منتدى النساء البرلمانيات، ومنتدى البرلمانيين الشباب، وكذلك، الفرق واللجان الاستشارية المتخصصة.
 - جلستين للمجلس الحاكم.

ومن أجل حجز مركز جنيف الدولي للمؤتمرات رسمياً، ينبغي توقيع عقد يتضمن أحكام الإلغاء المعتادة في كانون الثاني/يناير. تبلغ رسوم الإلغاء التي تتم قبل ثلاثة إلى ستة أشهر نسبة 50% من التكلفة الإجمالية (أي ما يساوي 160000 فرنك سويسري)؛ وتبلغ رسوم الإلغاء التي تتم ثلاثة أشهر قبل الفعالية 010% من التكلفة الإجمالية (أي ما يساوي 320000 فرنك سويسري). بالإضافة إلى ذلك، في حال ثبت أن الجمعية العامة بالحضور الشخصي غير ممكنة بسبب جائحة كوفيد-19، لن يكون من الممكن تنظيم جمعية عامة افتراضية في وقت قصير. وبالتالي، قد تعقد الجمعية العامة الـ142 للاتحاد البرلماني الدولي في أوائل شهر تشرين الثاني/نوفمبر 2021 في كيغالي (بعد مرور عامين على الجمعية العامة الـ141 في بلغراد).



وقد تتطلب الجمعية العامة الافتراضية أيضاً أعمالاً تحضيرية أولية مهمة، بدعم من كل من الأعضاء والمجموعات الجيوسياسية وتأييدهم. في حال قررت اللجنة التنفيذية عقد الجمعية العامة في صيغة افتراضية، قد يتطلب توضيح عدة جوانب بأقرب وقت ممكن، بما في ذلك:

- نظام داخلي مبسط ليحكم مداولات الجمعية العامة (يستكمل النظام الداخلي الخاص لتنظيم إدارة الجلسات الافتراضية للمجلس الحاكم، الموافق عليه رسمياً في تشرين الثاني/نوفمبر 2020 والذي يشكل الآن جزءاً لا يتجزأ من النظام الأساسي للاتحاد البرلماني الدولي وقواعده).
- الجدول الزمني وجدول أعمال كل من الجمعية العامة، والمجلس الحاكم، والهيئات الفرعية ذات الصلة.
 - النتائج المتوقعة للجمعية العامة الـ142 للاتحاد البرلماني الدولي.
 - إدارة العدد الكبير من الشواغر لمختلف هيئات الاتحاد البرلماني الدولي.
- القرارات بشأن تشكيل الوفود، وعملية صنع القرار للجمعية العامة والمجلس الحاكم، مع مراعاة مختلف الإجراءات المعمول بها حالياً.

ومن أجل معرفة تفضيلات الأعضاء، وتوقعاتهم بشكل أفضل، وزعت الأمانة العامة استطلاعاً على جميع الأعضاء داعية إياهم على الرد وتقديم الاقتراحات. كما أجرت مشاورات عمل ولتبادل الأفكار مع الأمناء العامين لمجموعات الاتحاد البرلماني الدولي.

بالإضافة إلى المشاورات مع رئيس الاتحاد البرلماني الدولي، وكذلك، ردود الأعضاء والنقاشات داخل المنظمة مع الأمناء العامين لمختلف هيئات الاتحاد البرلماني الدولي، تقترح الأمانة العامة السيناريو التالي:

- جمعية عامة افتراضية مع موضوع حول الانتعاش لفترة ما بعد الجائحة.
- مناقشة تفاعلية (لمدة ساعتين) مع شخصية بارزة أو شخصيتين بارزتين.
- ستتم دعوة جميع رؤساء الوفود إلى إرسال رسائل عبر أشرطة الفيديو حول الموضوع العام من أجل عرضها على صفحة إلكترونية مخصصة لذلك، وتعميمها من خلال وسائل التواصل الاجتماعي.
- ستتم دعوة اللجان الدائمة الأربع، وكذلك، المنتديين (النساء البرلمانيات، والبرلمانيين الشباب) للاجتماع في الأسابيع التي تسبق الجمعية العامة، وتناول الموضوع العام من وجهات نظرها (السلم والأمن، والتنمية المستدامة، والديمقراطية وحقوق الإنسان، ونهج الأمم المتحدة من أجل إعادة البناء الأفضل، والجندر، والشباب).



- قد تذكر المدخلات من هذه المداولات في وثيقة ختامية (بيان/بلاغ/إعلان/موجز الرئيس) لاعتمادها خلال اختتام الجمعية العامة. قد تحدد الوثيقة الإجراءات البرلمانية الرامية إلى حشد عملية الانتعاش لفترة ما بعد الجائحة.
- قد تجتمع الهيئات الفرعية للمجلس الحاكم قبل عقد الجمعية العامة، وتقدم تقريراً إلى المجلس خلال الأسبوع الذي ستنعقد فيه الجمعية العامة.
- بسبب العملية المعقدة كي تعتمد الجمعية العامة القرارات (استناداً إلى الصوت الترجيحي المتأثر بمعايير متعددة المشاركة الفعلية في الجلسة، والتوازن الجندري، والمتأخرات، إلخ...)، قد يؤجل اعتماد مشاريع القرارات المندرجة حالياً على جدول أعمال اللجان الدائمة (تأثير الكوارث المناخية على السلم والأمن، وتطبيق نظم الرقمنة والاقتصاد الدائري) إلى الجمعية العامة الـ143 في كيغالى.
- ستتم دعوة الوفود إلى عقد اجتماعات ثنائية خلال الأسبوع الذي ستنعقد الجمعية العامة فيه (إن الأمانة العامة مستعدة لتوفير الدعم التقني، عند الحاجة).
- ستنحصر الانتخابات على اللجنة التنفيذية (مقعد واحد للمجموعة العربية)، ولجنة حقوق الإنسان للبرلمانيين (شواغر متعددة لشاغلي المناصب الذين لم يعودوا أعضاء برلمانات، التي ينبغي ملؤها من دون تأخير لتوفير النصاب اللازم للجنة كي تجتمع وتتخذ قرارات).
- سيتم ملء جميع الشواغر الأخرى (القائمة الكاملة متوفرة في الملحق) عند انعقاد الجمعية العامة بالحضور الشخصي في كيغالي في تشرين الثاني/نوفمبر 2021. بهذه المناسبة، ستتم دعوة المجموعات الجيوسياسية أيضاً إلى إجراء مشاورات للتوصل إلى اتفاق حول تناوب رئاسات اللجان الدائمة ونواب رؤسائها. في الوقت الراهن، يمكن تمديد ولايات شاغلي المناصب الحالية حتى الجمعية العامة في كيغالي. ولشاغلي المناصب الذين لم يعودوا أعضاء برلمانات، تتضمن قواعد اللجنة أحكاماً تسمح لأعضاء المكتب الذين لم يتمكنوا من المشاركة في الجلسة المعقودة أن يجل محلهم عضو برلماني آخر من البرلمان عينه.

ونظراً إلى الجلسات المتعددة التي تشمل البرنامج العادي للجمعية العامة للاتحاد البرلماني الدولي بالحضور الشخصي (8–10 ساعات يومياً على مدار 5 أيام كاملة، بالإضافة إلى اجتماعات اللجنة التنفيذية، واللجنة الفرعية للتمويل، والمجموعات الجيوسياسية التي تنعقد مسبقاً قبل الجمعية العامة)، قد يستغرق الأمر أسبوعين للتمكن من عقد الجلسات المنسقة لمختلف هيئات الاتحاد البرلماني الدولي في صيغة افتراضية (ضمن حدود 5 ساعات يومياً للسماح بمشاركة أكبر عدد ممكن من الأعضاء). تشير الردود على الاستقصاء أن الأعضاء يفضلون تجنب تداخل الدورات، وعقد الاجتماعات على فترة أطول من الوقت.



وعلى ضوء التحديات المستعصية الكامنة ذات الصلة، لا ينصح بعقد جمعية عامة مختلطة. ناقشت اللجنة التنفيذية هذا الخيار على نطاق واسع في أوائل العام 2020. وخلصت إلى أن هذا الخيار قد يؤدي إلى ازدواجية في المعايير، ويحرم الوفود التي لا تستطيع السفر إلى جنيف من فرصة الاستفادة من التجربة الكاملة للجمعية العامة. كذلك، سيشكل عدد من التحديات في إدارة مناطق زمنية مختلفة، وعمليات صنع القرار.

وبمجرد أن تناقش اللجنة التنفيذية وتتخذ قراراً حول الصيغة والهيكل العام للجمعية العامة الافتراضية التي من الممكن أن تعقد في أيار/مايو، ستعد الأمانة العامة مشروع جدول زمني للجمعية العامة الـ142، مع مراعاة التوجيهات الواردة.





الجمعية العامة الـ142 للاتحاد البرلماني الدولي والاجتماعات ذات الصلة أيار/مايو 2021

A/142/Inf.1 2021 كانون الأول/يناير 2021

الجمعية العامة

الشواغر التي يتعيّن ملؤها خلال الجمعية العامة الـ142

يجب تقديم الترشيحات، مرفقة برسالة تغطية موقعة وسيرة ذاتية موجزة (صفحة واحدة كحد أقصى)، بالإضافة إلى استمارة معلومات الاتصال المتعلقة بالمرشحين

وقد تم تمديد عضوية أعضاء شاغلي المناصب في الاتحاد البرلماني الدولي (باستثناء رئيس الاتحاد البرلماني الدولي وأعضاء اللجنة التنفيذية)، الذين كان من المقرر أن تنتهي مدة عضويتهم في العام 2020، إلى أن يتسنى إجراء انتخابات جديدة .

اللجنة التنفيذية

في جلسته القادمة، سَينتخب المجلس الحاكم عضواً واحداً، على النحو التالي:

المجموعة العربية:

شاغر واحد يتعين ملؤه من قبل رجل أو امرأة. ليحل محل معالي الدكتور على عبد العال (جمهورية مصر العربية) الذي تنتهي فترة ولايته في اللجنة التنفيذية في الدورة 207 للمجلس الحاكم؛



مكتب النساء البرلمانيات

في الجمعية التشريعية المقبلة، سيتعين من منتدى البرلمانيات تجديد نصف عضوية مكتبه .

ومن المقرر انتخاب ممثلتين إقليميتين من كل مجموعة جيوسياسية، لولاية مدتما أربع سنوات، لتحلا محل الممثلتين الإقليميتين الذين انتهت مدة ولايتهما في نيسان/أبريل 2020 .

ووفقاً لقواعد منتدى البرلمانيات، لا يجوز إعادة انتخاب عضو المكتب التي تنتهي مدة عضويتها في المكتب لمدة سنتين .

وسيستبدل منتدى النساء البرلمانيات أيضاً أربعة أعضاء من المجموعة الإفريقية، والمجموعة العربية، ومجموعة آسيا والمحيط الهادئ، ومجموعة 12+ على التوالي، اللواتي لم يعدن أعضاء في البرلمان وتنتهي مدة عضويتهن في نيسان/أبريل . 2022 .

وفي ضوء قاعدة المنتدى بشأن تعزيز المساواة بين الجنسين وتشكيلته الحالي، لا يجوز إلا للبرلمانيات النساء أن يتقدمن بترشيحهن لهذه الشواغر الأربعة.

اللجان والهيئات الأخرى

لجنة حقوق الإنسان للبرلمانيين

سينتخب المجلس الحاكم خمسة أعضاء ليحلوا محل السيد د. كارتر (نيوزيلندا)، السيدة أ. جيركوف (صربيا)، والسيد ج. كيم (جمهورية كوريا)، الذين لم يعودوا أعضاء في البرلمان؛ وسعادة السيد علي عبدالله العرادي (مملكة البحرين) والسيدة د. سولورزانو (فنزويلا) التي انتهت عضويتهم في اللجنة في الدورة 206 وتنتهي أيضاً في الدورة 207 للمجلس الحاكم.

وفي ضوء قاعدة اللجنة بشأن تعزيز المساواة بين الجنسين وتشكيلتها الحالية، ينبغي أن يأخذ المهتمون في تقديم ترشيحاتهم في الاعتبار أنه، لكي يكون هناك تكافؤ تام، ينبغي أن يكون ثلاثة من الأعضاء الجدد من البرلمانيين الرجال، وينبغي أن يكون اثنين من الأعضاء الجدد من البرلمانيات النساء.

ويرجى أخذ العلم أن أعضاء هذه اللجنة ينتخبون بصفتهم الشخصية وليس كممثلين لبرلمانهم أو للمجموعة الجيوسياسية.

ويتعين على البرلمانيين الذين يرغبون في الانضمام إلى هذه اللجنة الالتزام بمجموعة من المعايير الواضحة.



لذلك، يُطلب من المرشحين ملء الاستمارة الموجودة على الموقع الإلكتروني للاتحاد البرلماني الدولي التالي: https://www.ipu.org/file/9142/download

لجنة شؤون الشرق الأوسط

سينتخب المجلس الحاكم عضوين ليحلا محل سعادة الدكتور محمد عبدالله المحرزي (الإمارات العربية المتحدة)، الذي لم يعد عضواً في البرلمان، والسيدة س. أتولجان (كندا) التي تنتهي عضويتها في اللجنة في الدورة 207 للمجلس الحاكم.

مجموعة مسهلي الحوار حول قبرص

سينتخب المجلس الحاكم مسهل واحد للشاغر الذي لم يتم ملؤه في الدورة 205 للمجلس الحاكم.

لجنة تعزيز احترام القانون الإنساني الدولي

سينتخب المجلس الحاكم ثلاثة أعضاء ليحل محل السيدة ف. حسيني (الجمهورية الإسلامية الإيرانية)، التي لم تعد عضواً في البرلمان (على أن يتم استبدالها من قبل امرأة برلمانية)، والسيد ر. مويوا (زامبيا)، عد وفاته (على أن يتم استبداله من قبل رجل برلماني)، وسعادة السيد صالح بن محمد الخثلان (المملكة العربية السعودية)، التي تنتهي عضويته في اللجنة في الدورة 207 في المجلس الحاكم (على أن يتم استبداله من قبل رجل برلماني)



مجلس منتدى البرلمانيين الشباب في الاتحاد البرلماني الدولي

في اجتماعه المقبل، سينتخب المنتدى مجلسه.

ووفقاً للقاعدة 5.3 من قواعد المنتدى وطرائق العمل: " يتألف المجلس من ممثلين اثنين من كل مجموعة جيوسياسية للاتحاد البرلماني الدولي، رجل وامرأة. "

الفريق الاستشاري رفيع المستوى المعني بمكافحة الإرهاب والتطرف العنيف

سينتخب المجلس الحاكم خمسة أعضاء على الشكل التالي:

المجموعة الإفريقية : شاغر واحد، يتعيّن ملؤه من قبل امرأة ؟

المجموعة العربية : شاغر واحد، يتعيّن ملؤه من قبل امرأة ؟

جموعة آسيا والمحيط الهادئ : شاغر واحد، يتعيّن ملؤه من قبل رجل ؟

مجموعة أمريكا اللاتينية ومنطقة البحر الكاريبي: شاغر واحد، يتعيّن ملؤه من قبل امرأة ؟

مجموعة 12+ : شاغر واحد، يتعيّن ملؤه من قبل امرأة

مجموعة العمل حول العلم والتكنولوجيا

وفي الجمعية العامة الـ141 للاتحاد البرلماني الدولي، أيدت الهيئات الحاكمة إنشاء مجموعة عمل حول العلم والتكنولوجيا. ومن المتوقع أن تتم الموافقة على طرائق عمل مجموعة العمل بمناسبة انعقاد الجمعية العامة الـ142، وستدعى بعد ذلك المجموعات الجيوسياسية إلى تقديم ترشيحات أعضاء البرلمان الذين يعملون بشأن المسائل المتعلقة بالعلم والتكنولوجيا.

مكاتب اللجنة الدائمة

ستجرى اللجان الدائمة الانتخابات التالية:

اللجنة الدائمة للسلم والأمن الدوليين

يتعين ملء ستة شواغر من المجموعات الجيوسياسية التالية:

المجموعة الإفريقية : شاغر واحد، يتعيّن ملؤه من قبل رجل أو امرأة

المجموعة العربية : شاغر واحد، يتعيّن ملؤه من قبل رجل أو امرأة



مجموعة آسيا والمحيط الهادئ : ثلاثة شواغر، يتعيّن ملء واحدة منها على الأقل من قبل

امرأة

مجموعة أمريكا اللاتينية ومنطقة

البحر الكاريبي : شاغر واحد، يتعيّن ملؤه من قبل رجل أو امرأة

اللجنة الدائمة للتنمية المستدامة

يتعين ملء عشرة شواغر من المجموعات الجيوسياسية التالية:

المجموعة الإفريقية : ثلاثة شواغر، يتعين ملء واحدة منها على الأقل من قبل امرأة

المجموعة العربية : شاغر واحد، يتعيّن ملؤه من قبل رجل أو امرأة

مجموعة آسيا والمحيط الهادئ : شاغر واحد، يتعيّن ملؤه من قبل رجل أو امرأة

مجموعة أوراسيا : شاغر واحد، يتعيّن ملؤه من قبل امرأة (وقد أبدى برلمان غيانا

اهتمامه بالحفاظ على مقعد المكتب والاستعاضة عن العضو

الأصيل الذي لم يعد عضوا في البرلمان)

مجموعة 12+ : شاغران، يتعين ملء واحدة منها على الأقل من قبل رجل

اللجنة الدائمة للديمقراطية وحقوق الإنسان

يتعين ملء ستة شواغر من المجموعات الجيوسياسية التالية:

المجموعة الإفريقية : شاغران، يتعين ملء واحدة منها على الأقل من قبل امرأة

جموعة آسيا والمحيط الهادئ : شاغران، يتعين ملء واحدة منها على الأقل من قبل رجل

مجموعة أوراسيا : شاغر واحد، يتعيّن ملؤه من قبل رجل أو امرأة

مجموعة 12+ : شاغر واحد، يتعيّن ملؤه من قبل رجل أو امرأة

اللجنة الدائمة لشؤون الأمم المتحدة:

يتعين ملء سبعة شواغر من المجموعات الجيوسياسية التالية:

المجموعة الإفريقية : شاغر واحد، يتعيّن ملؤه من قبل امرأة





المجموعة العربية : ثلاثة شواغر، يتعيّن ملء واحدة منها على الأقل من قبل

امرأة

مجموعة آسيا والمحيط الهادئ : شاغر واحد، يتعيّن ملؤه من قبل امرأة

مجموعة أوراسيا : شاغر واحد، يتعيّن ملؤه من قبل رجل أو امرأة

مجموعة أمريكا اللاتينية ومنطقة

البحر الكاريبي : شاغر واحد، يتعيّن ملؤه من قبل رجل أو امرأة

وينبغي أن تكون الترشيحات المقدمة من المجموعات الجيوسياسية المعنية، والتي يمكن تقديمها قبل الجمعية وخلالها حتى موعد إجراء الانتخابات، مرفقة بسيرة ذاتية موجزة (صفحة واحدة كحد أقصى)، مع تحديد عضوية اللجنة في البرلمان والإلمام بالقضايا التي تتناولها اللجنة الدائمة حيث يتم السعي للحصول على المقعد، بالإضافة إلى تفاصيل الاتصال الكاملة للمرشح. كما يجب أن تكون السيرة الذاتية مرفقة أيضاً بالتزام خطي من برلمان المرشح بأنه سيدعمه/سيدعمها في عمله/ عملها وأنه سيدرجه/سيدرجها ضمن الوفود المقبلة إلى الجمعيات العامة.

وبالإضافة إلى ملء الشواغر في مكاتب اللجان الدائمة، ستدعى المجموعات الجيوسياسية إلى التشاور بشأن تناوب رؤساء ونواب رؤساء اللجان الدائمة الأربع.





142nd IPU ASSEMBLY AND RELATED MEETINGS

Virtual meeting, May 2021

Executive Committee Item 4

EX/285/4-P.1 8 January 2021

142nd IPU Assembly (May 2021)

In the context of the COVID-19 pandemic, most IPU's events in 2020 were carried out in virtual format. These included the virtual segment of the Fifth World Conference of Speakers of Parliament (August 2020) and the 206th session (virtual and extraordinary) of the IPU Governing Council during which a number of binding decisions pertaining to the functioning of the organization were adopted including the election of members to the Executive Committee and the IPU President. To carry out its 2020 virtual events, the IPU had to identify technical solutions that would meet the requirements and expectations of such meetings.

The IPU held its most recent Assembly – the 141st Assembly – over a year ago in October 2019 in Belgrade. According to currently available information, it is unlikely that the COVID-19 vaccines will be available for worldwide distribution before the summer of 2021. Under these circumstances, it might be necessary to hold the 142nd IPU Assembly in virtual format. It will most likely only be possible to hold physically the 143rd IPU Assembly, which is scheduled to be held in Kigali from 6 to 10 November 2021.

At its 206th session, the Governing Council took the decision to hold the 142nd IPU Assembly in Geneva in May/June 2021 following which a provisional booking for the event was made with the Geneva International Conference Centre (CICG) for the period Wednesday, 26 May to Sunday, 30 May. If a physical Assembly cannot be held, a virtual Assembly could be held during the week of 24 May so as to avoid sessions during the weekend.

Physical and virtual Assemblies are two very different types of events but both require significant advance preparation. According to the statutory provisions, an Assembly convocation would normally be issued at least four months in advance – in this case by late January 2021.

The Executive Committee is invited to decide on the format (physical or virtual) of the 142nd Assembly, so as to allow adequate time for the necessary preparations.

A **physical Assembly** (26-30 May 2021) would follow the usual structure of an IPU Assembly and include:

- A general debate on a theme to be determined by the Executive Committee.
- An emergency item debate and resolution.
- Meetings of the four Standing Committees, two of which are expected to adopt resolutions – one on the impact of climate disasters on peace and security (Standing Committee on Peace and Security), and one on mainstreaming digitalization and the circular economy (Standing Committee on Sustainable Development).
- Meetings of the subsidiary bodies of the Governing Council, including the Forum of Women Parliamentarians, the Forum of Young Parliamentarians, as well as of the various specialized advisory groups and committees.
- Two sittings of the Governing Council.



- 2 - EX/285/4-P.1

In order to formally book the CICG, a contract with the usual cancellation provisions would have to be signed in January. The charge for a cancellation made three to six months before the event is 50 per cent of the overall cost (corresponding to CHF 160,000); the charge for a cancellation made less than three months before the event is 100 per cent of the overall cost (corresponding to CHF 320,000). Moreover, should a physical Assembly ultimately prove to be unfeasible due to the COVID-19 pandemic, it would not be possible to organize a virtual Assembly at short notice. The 142nd IPU Assembly would hence only take place in early November 2021 in Kigali (two years after the 141st Assembly in Belgrade).

A **virtual Assembly** would also require serious advance preparations, accompanied by the support and buy-in of both Members and the Geopolitical Groups. Should the Executive Committee decide to convene the Assembly in virtual format, several aspects would need to be clarified as soon as possible, including:

- Simplified Rules of Procedure to govern the deliberations of the Assembly (complementing the Special Rules of Procedures to regulate the conduct of virtual sessions of the Governing Council, formally approved in November 2020 and which now form part and parcel of the IPU Statutes and Rules).
- Timetable and agenda of the Assembly, Governing Council, and the relevant subsidiary bodies.
- Expected outcomes of the 142nd IPU Assembly.
- Management of the large amount of vacancies for the various IPU bodies.
- Decisions regarding the composition of delegations and the decision-making process for the Assembly and the Governing Council, bearing in mind the different procedures currently in place.

To better gauge Members' preferences and expectations, the Secretariat has circulated a survey to all members inviting their responses and suggestions. It has further held working level/brainstorming consultations with the Secretaries of the IPU Groups.

Further to consultations with the IPU President, as well as the feedback from Members and in-house discussions with the Secretaries of the various IPU bodies, the Secretariat would suggest the following scenario:

- A virtual Assembly with the overall theme of the post-pandemic recovery.
- An interactive debate (2 hours) with one or two prominent personalities.
- All Heads of Delegations would be invited to send video messages around the overall theme to be posted on a dedicated webpage and promoted through social media.
- The four Standing Committees, as well as the two Forums (Women and Young Parliamentarians), would be invited to meet in the weeks preceding the Assembly and address the overall theme from their respective perspectives (peace and security, sustainable development, democracy and human rights, the United Nations approach to building back better, gender and youth).
- Input from these deliberations would be incorporated in an outcome document (statement/communiqué/declaration/Chair's Summary) to be adopted at the close of the Assembly. The document would identify possible courses of parliamentary action to mobilize the post-pandemic recovery process.
- The subsidiary bodies of the Governing Council would meet in advance of the Assembly and report to Council during the week of the Assembly.
- Due to the complicated procedure for the adoption of resolutions by the Assembly (based on a weighted vote impacted by multiple criteria actual participation in the session, gender balance, arrears, etc.), the adoption of the draft resolutions currently on the agenda of the Standing Committees (impact of climate disasters on peace and security, mainstreaming digitalization and the circular economy) would be deferred to the 143rd Assembly in Kigali).
- Delegations would be encouraged to hold bilateral meetings during the week of the Assembly (the Secretariat would be available to provide technical support, if needed).
- Elections would be limited to the Executive Committee (one seat for the Arab Group) and the Committee on the Human Rights of Parliamentarians (multiple vacancies for office holders who are no longer MPs, which would need to be filled without delay so as to provide the necessary quorum for the Committee to meet and take decisions).

- 3 - EX/285/4-P.1

• All other vacancies (full list in <u>Annex</u>) would be filled on the occasion of the in-person Assembly in Kigali in November 2021. On this occasion, the Geopolitical Groups would also be invited to hold consultations to reach agreement on the rotation of the presidencies and vice-presidencies of the Standing Committees. In the meantime, the mandates of the current office-holders could be extended until the Kigali Assembly. For those office-holders who are no longer MPs, Committee Rules include provisions allowing Bureau members who are unable to participate in a given session to be replaced by another MP from the same parliament.

Given the multitude of sessions which comprise the regular programme of a physical IPU Assembly (8-10 hours each day over 5 full days, in addition to the meetings of the Executive Committee, Sub-Committee on Finance and Geopolitical Groups which are held in advance of the Assembly), it would take at least two weeks to be able to hold streamlined sessions of the various IPU bodies in virtual format (within the 3-4 hour window each day allowing participation by the greatest number of Members). Responses to the survey indicate that Members would prefer to avoid overlapping sessions, and rather spread out the meetings over a longer period of time.

In view of the inherent intractable challenges involved, it is not recommended to hold a hybrid Assembly. The Executive Committee discussed this option extensively in early 2020. It concluded that such an option would create double standards and deprive delegations which cannot travel to Geneva of the opportunity to benefit from the full Assembly experience. There would also be multiple challenges in managing different time zones and the decision-making processes.

Once the Executive Committee has deliberated and taken a decision on the format and overall structure of a possible virtual Assembly in May, the Secretariat will prepare a draft timetable for the 142nd Assembly, taking into consideration the guidance received.



142nd IPU ASSEMBLY AND RELATED MEETINGS May 2021

Assembly A/142/Inf.1 8 January 2021

Vacancies to be filled during the 142nd Assembly

All candidatures need to be accompanied by a signed covering letter, a brief curriculum vitae (maximum one page), as well as the contact information form

Committee membership of IPU office-holders (excluding the IPU President and Executive Committee members), whose term of office was to have expired in 2020, has been extended until new elections can be held.

Executive Committee

At its next session, the Governing Council will elect one member, as follows:

Arab Group

One vacancy, to be filled by a man or a woman, to replace Mr. A. Abdel Aal (Egypt) whose Executive Committee term ends at the 207th session of the Governing Council.

Bureau of Women Parliamentarians

At the next statutory Assembly, the Forum of Women Parliamentarians will be required to renew half of the membership of its Bureau.

Two regional representatives are to be elected from each geopolitical group, for a four-year term, to replace those regional representatives whose term expired in April 2020.

According to the Rules of the Forum of Women Parliamentarians, a retiring member of the Bureau shall not be eligible for re-election for two years.

The Forum of Women Parliamentarians will also replace **four members** from the African Group, Arab Group, Asia-Pacific Group, and the Twelve Plus Group respectively, who are no longer members of parliament and whose terms of office end in April 2022.

In light of the Forum's rule on the promotion of gender equality and of its current composition, only <u>female</u> parliamentarians may submit their candidatures for these four vacancies.

- 2 - A/142/Inf.1

COMMITTEES AND OTHER BODIES

Committee on the Human Rights of Parliamentarians

The Governing Council will elect **five members** to replace Mr. D. Carter (New Zealand), Ms. A. Jerkov (Serbia), and Mr. J. Kim (Republic of Korea), who are no longer members of parliament; and Mr. A.A. Alaradi (Bahrain) and Ms. D. Solórzano (Venezuela) whose membership in the Committee expired at the 206th session and expires at the 207th session of the Governing Council respectively.

In light of the Committee's rule on the promotion of gender equality and of its current composition, those interested in submitting their candidatures should bear in mind that ideally, in order to have full parity, three of the new members should be male parliamentarians, and two of the new members should be female parliamentarians.

Please note that members of this Committee are elected in their individual capacity, not in representation of their parliament or geopolitical group.

Parliamentarians wishing to become members of this Committee are required to meet a set of distinct criteria. Candidates are therefore requested to complete the form available on the IPU website: https://www.ipu.org/file/9142/download

Committee on Middle East Questions

The Governing Council will elect **two members** to replace Mr. M. Al Mehrzi (United Arab Emirates), who is no longer a member of parliament, and Ms. S. Ataullahjan (Canada) whose membership in the Committee expires at the 207th session of the Governing Council.

Group of Facilitators for Cyprus

The Governing Council will elect **one Facilitator** for the vacancy that was not filled at the 205th session of the Governing Council.

Committee to Promote Respect for International Humanitarian Law

The Governing Council will elect **three members** to replace Ms. F. Hosseini (Islamic Republic of Iran), who is no longer a member of parliament (to be replaced by a female parliamentarian), Mr. R. Mwewa (Zambia), following his demise (to be replaced by a male parliamentarian), and Mr. S.M. Al-Khathlan (Saudi Arabia), whose membership in the Committee expires at the 207th session of the Governing Council (to be replaced by a male parliamentarian).

Board of the Forum of Young Parliamentarians of the IPU

At its next meeting, the Forum will elect its Board.

According to Rule 5.3 of the Forum's Rules and working modalities: "The Board shall be composed of two representatives from each of the IPU geopolitical groups, a man and a woman".

High-Level Advisory Group on Countering Terrorism and Violent Extremism

The Governing Council will elect **five members**, as follows:

African Group : One vacancy to be filled by a woman

Arab Group : One vacancy to be filled by a woman

Asia-Pacific Group : One vacancy to be filled by a man

Group of Latin America

and the CaribbeanTwelve Plus GroupOne vacancy to be filled by a woman.

- 3 - A/142/Inf.1

Working Group on Science and Technology

At the 141st IPU Assembly, the governing bodies endorsed the establishment of the Working Group on Science and Technology. The modalities for the Working Group are expected to be approved on the occasion of the 142nd Assembly, and the geopolitical groups will then be invited to submit the candidatures of members of parliament working on issues relating to science and technology.

STANDING COMMITTEE BUREAUX

The Standing Committees will hold the following elections:

Standing Committee on Peace and International Security

There are **six vacancies** to be filled by the following geopolitical groups:

African Group : One vacancy, to be filled by a man or a woman

Arab Group : One vacancy, to be filled by a man or a woman

Asia-Pacific Group: Three vacancies, at least one of which is to be filled by a woman

Group of Latin America

and the Caribbean : One vacancy, to be filled by a man or a woman

Standing Committee on Sustainable Development

There are **ten vacancies** to be filled by the following geopolitical groups:

African Group : Three vacancies, at least one of which is to be filled by a woman

Arab Group : One vacancy, to be filled by a man or a woman

Asia-Pacific Group : One vacancy, to be filled by a man or a woman

Eurasia Group : One vacancy, to be to be filled by a woman

GRULAC : Two vacancies, at least one of which is to be filled by a man (the

Parliament of Guyana has indicated its interest to maintain its Bureau seat and replace the titular member who is no longer

an MP)

Twelve plus Group: Two vacancies, at least one of which is to be filled by a man.

Standing Committee on Democracy and Human Rights

There are **six vacancies** to be filled by the following geopolitical groups:

African Group : Two vacancies, at least one of which to be filled by a woman

Asia-Pacific Group : Two vacancies, at least one of which to be filled by a man

Eurasia Group : One vacancy, to be filled by a man or a woman

Twelve plus Group : One vacancy, to be filled by a man or a woman.

- 4 - A/142/Inf.1

Standing Committee on United Nations Affairs

There are **seven vacancies** to be filled by the following geopolitical groups:

African Group : One vacancy, to be filled by a woman

Arab Group: Three vacancies, at least one of which to be filled by a woman

Asia-Pacific Group : One vacancy, to be filled by a woman

Eurasia Group : One vacancy, to be filled by a man or a womanGRULAC : One vacancy, to be filled by a man or a woman.

* * * * * *

Candidatures from the respective geopolitical groups, which may be submitted prior to and during the Assembly up until the time of the elections, should be accompanied by a brief curriculum vitae (maximum one page), specifying parliamentary committee membership and familiarity with the issues covered by the Standing Committee in which a seat is being sought, as well as the candidate's full contact details. The CV should also be accompanied by a written commitment from the candidate's parliament that s/he will be supported in their work and included in future delegations to Assemblies.

In addition to filling the vacancies on the Bureaus of the Standing Committees, the Geopolitical Groups will be invited to consult on the rotation of the Presidencies and Vice-Presidencies of the four Standing Committees.